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Ion Celestino
MUSIKA BELTZAREN MAITALE SUTSUA 

EUSKARAK NAFARROAN 
EZ DU LANPOSTU DUIN BAT 

LORTZEKO BALIO, 
BAINA BAI UNDERGROUND 

GAUZAK SORTZEKO

Zer du musika beltzak zuretzat 
horren erakargarri izateko?
Gauza asko. XX. mendeko musika popu-
lar guztiaren sustraian musika beltza 
dago, hasi muturreko rocketik eta musi-
ka elektronikoraino. Sustraiera joateko 
grina izan dut betidanik eta oinarrian 
musika beltza dagoela ikusi dut beti.

Lokatz antropologikoan sartuta, 
esango nuke kapitalismoa ulertzerik ez 
dagoela komertzio triangularrik gabe 
eta, modu berean, komertzio hori ez da-
goela ulertzerik milioika afrikar bahi-
tuak eta Ameriketara eramanak izan ez 

balira. Oinazearen eta kulturen arteko 
talkaren ondorioz sortzen diren kultur 
adierazpenek azaltzen dute gure mun-
dua. Horregatik interesatzen zait ezagu-
tzea zer gertatu den musikalki, eta baita 
historikoki ere. 

Bestalde, nire ustez, komunitatearen 
ideia oso garrantzitsua da musika bel-
tzean. Popetik hurbilago dagoen kano-
na, adibidez, Beatlesen estiloa, nolabait 
esateagatik, niretzat nahiko itxia eta 
indibiduala da. Musika beltzaren histo-
rian, aldiz, taldean egina izatearen ga-
rrantzia nabarmentzen da beti. Izan ere, 

New Orleanseko musika gehienari ezin 
zaio autore bat aitortu. Herri musika da. 
Mendebaldeko musika zurian, aldiz, pisu 
handia hartzen du autore-genioak. Nik 
musika beltza maite dut eta etxean mu-
sika beltz asko entzun dugu betidanik. 

Oso gazte hasi zinen jendaurrean 
jotzen. Zure lehen kontzertuak 
aitarekin egin zenituen?
Bai, 12-13 bat urterekin. Amama Luisa 
Brass Band-eko taldekide gehienak Re-
natoren ikasleak ginen. Reinhard Renato 
Valeruz nahiko tipo berezia zen. Aus-
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Musika beltza maite du betidanik Broken Brothers Brass Bandeko 
gidariak. Azken urte hauetan sutsuki ari da uztarketa lanetan: alde 

batetik musika eta komunitatea eta, bestetik, musika inprobisatua eta 
Euskal Herriko musikaren sustraiak. Plazaratu berri duten bosgarren 
diskoa duela urtebete grabatu zuten, eta bertan parte hartzen dute 

Iruñerriko oraingo musika loraldiko talde garrantzitsuenek. 
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triatik heldu zen hona 70eko hamar-
kadan. Kontrabaxu jotzailea zen eta 
haren inguruan jazz-zale asko mugi-
tzen ziren. Niretzat oso garrantzitsua 
izan zen. 

Musika biziaren bizipen hori oso 
hurbilekoa izan dut beti, horregatik 
estatuan goi mailako jazz ikasketak 
ezarri zirenean bide hori aukeratu 
nuen. 

Zuk sortutako lehen taldea The 
Foralettes izan zen. Nolakoa zen?
Duela 20 bat urte oso tematua ginen 
50eko eta 60ko hamarkaden 
rhythm and blues eta soul es-
tiloetan. Garai hartan oso 
ohikoa zen girl group 
edo nesken taldeak 
sortzea eta guk ere ha-
lako zerbait egin nahi 
izan genuen. Sei bat 
urtez aritu ginen talde 
honekin, baina, aldi be-
rean, beste hainbat tal-
detan aritzen nintzen. Nik 
ofizioa horrela ulertzen dut. 
Jazzetik eta orokorrean musika 
beltzetik datorren ideia da. Batzuetan 
pentsatzen dugu talde bat ia milizia 
modukoa dela. The Rolling Stones ez 
da talde hori beraiek bostak ez badira, 
baina nik ez dut horrela ikusten. 

Eta gero Broken Brothers Brass 
Band?
Renato hil ondoren Amama Luisare-
kin jarraitu nuen urte batzuetan, bai-
na bukatzen joan zen. Garai horretan 
kontserbatorioan goi mailan ikasten 
ari nintzen eta ikaskide batzuekin 
sortu zen ideia. Taldea 2006an era-
tu zen, baina lehen diskoa 2012an 
egin genuen. Urte luzez grabatzeak 
edo ez grabatzeak ez zuen garrantzi 
handirik guretzat. Ikasketa prozesu 
bat izan zen. 

Musika beltza hemengo 
tradizioarekin ari zara lotzen. 
Gurea ere musika komunitarioa da?
Bai. Hori da. Komunitatearen kon-
tzeptzio hori herri musika guztietan 
dagoen zerbait da. Bada, nolabait, he-
rri batek bere buruari mundua azal-
tzeko sortzen duen zerbait, modu ano-
nimoan normalean.

Nire irudiko, jazzak Mendebalde-
ko musika zuriaren bizio txarrenak 
hartzen ditu akademian sartzen den 
momentuan. Zerbait irakasteko erra-

zena da kanon bat sortzea besteek 
hori imita dezaten, baina ondorioz 
zurrundu egiten da, ezinbestean. 
Hori gertatu izan zaio jazzari azken 
urteetan, nire ustez, eta bereziki kon-
traesankorra da.

Ikasketak bukatzen ari nintzenean 
sentitzen nuen kanon horri ezin niola 
ezer gehitu eta nahiago izan nuen nire 
sustraiekin lotu eta ni bizi naizen ko-
munitatearentzako gauza berriak sor-
tu. Hortik heldu zen ideia hori. Orduan 
ohartu nintzen ere nire sustarietako 
gauza gehienak ez nituela ezagutzen, 

edo soilik oso modu azalekoan. 

Tradizioa beti 
mugimenduan dagoen 
zerbait da…
Prozesu honetan aur-
kitu dudana da nik 
neuk definitibotzat 
hartzen nituen gauza 

asko ni jaio nintzen ga-
raian fosilizatu zirela, ez 

lehenago. Gure gurasoek 
kristalizazio prozesu hori 

ezagutu dute. Jauziak, adibidez, 
etengabeko eboluzioan izan dira bai 
jotzeko baita dantzatzeko moduan 
ere. Baztango mutil-dantzak, guk eza-
gutzen ditugun bezala, ez dira denbo-
raren gauean galtzen. Maurizio Eli-
zaldek kontatzen du nola bere aitak 
elkartu zituen hainbat jauzi egungo 
mutil-dantzen zikloa osatzeko. Nire-
tzat, horretaz kontziente izatea oso 
dibertigarria da. Gure seme-alaben-
tzat Sanfermin Txikiko ezpata-dan-
tza %100 tradizionala da, eta 2009an 
sortu zuen Duguna Dantza Taldeak. 
Ezpata-dantza horren gauzarik inpor-
tanteena ez da noiztik izan den, baizik 
eta, hain zuzen ere, sortua izan dela 
Iruñean genuen behar bat betetzeko.

Folklorea eta tradizioa bi kontzep-
tu kasi kontrajarri gisa ikusten ditut. 
Niretzat folklorea da kristalizatu den 
gauza hori. Une jakin batean tradi-
zioak eman duen lore bat, "kontser-
batu" behar duguna. Tradizioak aldiz, 
gauza berriak sortzen ditu etengabe. 
Batzuk gelditzen dira eta beste batzuk 
ez, baina guk segitu behar dugu eran-
tzunen bila. 

Eta zure esperimentatzeko gogo 
horretatik ere beste formazio 
batzuk sortu dira: Lurpekariak 
edota Eskola Ergatiboa, Nerea 
Erbitirekin.

Jazz musikaria, tronpeta jotzaile eta 
irakaslea. Donostian eta Iruñean ika-
si ondoren Goi Mailako jazz ikaske-
tak egin zituen. Hamar urte zituela 
Reinhard Renato Valeruz kontrabaxu 
jotzailearekin inprobisazioa eta jazz 
musika lantzen hasi zen. Afroame-
rikar musikarekiko grinak zenbaezi-
nezko grabaketa eta zuzenekoetan 
parte hartzera eraman du gaztetatik. 
Amama Luisa, The Foralettes, Lur-
pekariak eta Eskola Ergatiboa for-
mazioetan ibili da. Broken Brothers 
Brass Band taldearen gidaria da eta 
haien bosgarren diskoa, Katebegia, 
berriki plazaratu dute. 

Iruñerrian gauza 
baten behar handia 

dugu: sindikatzea. Ez 
diogu geure buruari 
onartzen langileak 

garenik”

Ion 
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Nik badut beharra gauza berriak pro-
batzeko. Lurpekariak oso toki experi-
mental batean zegoen eta seguruenera 
jasanezina da diska hori osorik entzutea 
jende gehienarentzat, baina bere frui-
tua eman du. Handik, eta era horretako 
esperimentazio beste saioetatik, Broke-
nen disko berria eta Iruinkoko, Iruñeko 
Inauteri Euskaldunerako musika atera 
dira, esate baterako.

Laborategi modukoak izan dira. Nik 
neure burua eskulangiletzat hartzen dut 
eta horregatik esperimentatzea maite 
dut, baina jendearentzat interesgarriagoa 
da hortik ateratzen den emaitza, jakina. 

Asko hitz egiten da Iruñerrian 
gertatzen ari den kulturaren eta, 
bereziki, musikaren loraldiaz. 
Zergatik orain, Iruñerrian eta 
euskaraz?
Zaila egiten zait erantzun zehatzak aur-
kitzea, baina uste dut ekaitz perfektua 
izan dela. Espainiako Estatuan orain 
dela zazpi-zortzi urte zartatu zen musi-
ka egiteko modua eta, nire ustez, musi-
ka beltzarekin harreman handi-handia 
duten jokamolde berri horiek zabaldu 
eta orain hemen garatu direla. 2015ean 
eta 2016an oso musika guapoa egiten 
ari zen Iruñean, baina ez ziren beraien 
zirkuluetatik ateratzen. Orain, gainera, 
pandemiaren ondorioz elkarrekin ego-

teko beharra areagotu da eta lehenago-
tik zetorren mugimendua azkartu da. 

Eta zergatik euskaraz? 2000ko ha-
markadaren hasieran niretzat errefe-
renteak izan ziren musikarietako asko 
eta asko euskaldunak izan arren, gaz-
telaniaz edo ingelesez abesten zuten 
eta nik ere berdin egiten nuen, agian 
asetzen ninduten euskarazko errefe-
rente konkreturik ez nuelako. Orain 
hori aldatzen ari da. Gainera, Nafarroan 
euskarak badu elementu kontrakultu-
ral bat agian beste toki batzuetan ez 
duena. Euskarak hemen ez du lanpostu 
duin bat lortzeko balio, baina bai, al-
diz, undergroundeko gauzak sortzeko. 
Slang moduko bat da.Txantxetan esaten 
dugu, baina egia da: euskarafobiari es-
kerrak eman behar dizkiogu. 

Bada beste arrazoi interesgarri bat, 
nire ustez, honekin lotuta: sozialdemo-
kraziaren bidea hilda dagoela sentitu du 
jende askok. Hortik bide egiterik ez da-
goela. 20-22 urte dituen norbaitentzat 
nerabezaroan gertatu zen bere gurasoek 
hainbeste amestutako mobida bat gau-
zatzen zela. Lehenbiziko aldiz "gureak", 
nolabait esateagatik, zeuden boterean, 
baina, lau urte pasata, hortik ez da ezer 
gelditzen. Orduan, ez badago ezer, egin 
dezagun geurea. Antola gaitezen gure 
artean, musika edo liburuak edo nahi 
duguna egiteko, gutxienez. 

Azken hitza

FEDERALA
“Euskaldunok zenbaki han-
dien eta gauza oso espekta-
kularren batailan ez dugu 
ezer egiteko, horregatik ez 
dezagun denbora gal eta egin 
dezagun saretzearen aldeko 
lana eta ahalegina. Pentsa-
mendu federala da euskarari 
komeni zaion planteamen-
dua, nire ustez, ez nazio-
tasuna. Federazio txikiak 
behar ditugu, elkarrekin 
lanean. Aurreko hamarka-
da batzuetan euskarazko 
musikak asko kantatu dio 
herri bat izateari, aberriari... 
eskala handi batean jarrita. 
Egungo talde gazteek, aldiz, 
hurbileko errealitateaz hitz 
egiten dute eta gai horiek 
partekatuz sare bat sortzen 
dute. Hain da lokala esaten 
dutena, azkenean unibertsa-
la ere badela. Haien indargu-
nea da hori eta jendea engan-
txatu egiten du".
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Hemengo beltzak euskaldunak 
gara?
Neurri batean, baina gero badira 
gu baino beltzagoak, euskaldun 
izatea ere ukatua dutenak.

Modu batez edo bestez 
loraldiaren zurrunbiloaren 
erdian beti aurkitzen zaitugu 
zu. Aita ponteko modukoa 
zara? Zer harreman duzu 
taldeekin?
Agian astuna naizela? Talde ba-
koitzarekin oso harreman des-
berdinak ditut, gauza asko egin 
izan ditugulako batzuekin eta 
besteekin.

Ibil bedi, adibidez?
Oso garbi ikusarazi didate nire 
errore taktiko handiena zein zen. 
Oso tematua egon naiz beti mu-
sika beltzarekin. Nire asmoa zen 
musika beltza modu masiboan 
zabaltzea Iruñean. Ibil bedikoek 
erakutsi didate egiten duguna 
baino askoz garrantzitsuagoa 
dela ikustea zer dugun elkarre-
kin egiteko. Nik ez dut gitarra-
dun pop zuririk entzuten, Ibil 
bedi salbu, eta konexioa musikaz hara-
go doa: interesatzen zait nortzuk diren, 
zertaz hitz egiten duten… Beraiek era-
kutsi didate hau eta, gainera, oso kantu 
politak egiten dituzte.

Chill Mafia? 
Chill Mafiaren onena da hau dena hasie-
ra besterik ez dela izan. Badute hazteko 
bide handia, zentzu guztietan, eta ho-
rrek kristoren poza ematen dit. 

Harremana dator batez ere Beñaten-
gatik. Aspalditik ezagutzen dugu elkar. 
Musika kultura izugarria du. Sakondu 
du jendeak uste duena baino askoz ere 
gehiago. Oso gazte zirela gure saioetara 
etortzen ziren, interes handia zuten reg-
gae musikarekin, eta Iruñerria Jamaica 
Clash kolektiboan hasi zen gure harre-
man pertsonala. Ben Yart Mendillorrin 
bizi zen, gure gurasoen parean. Hortik 
ikusi dugu beti, baina ez nuen harrema-
nik berarekin. 2015-2016an bere mu-
sika hasi nintzen ezagutzen eta flipatu 
nuen. Tipo hau egiten ari da kantak eta 
bideoak bere etxean bere lagunek ikus 
ditzaten, besterik ez. Mendillorrin da-
goen eszena oso potentea da eta hau 
adibide guapoa da. Mendillorrin mobida 
hau gertatu zen ia Madril eta Bartzelo-
nan gertatzen ari zen aldi berean. Oso 

aurrean zeuden eta daude. Zergatik ez 
da lehenago gertatu Iruñerri osoan? 

Nor gehiago azpimarratuko zenuke?
Niretzat oso garrantzizkoak dira Ska-
bidean, nahiz eta beraiek beren burua 
hor ez kokatu, beraiek baino gazteagoak 
diren taldeak identifikatzen dituztelako 
mobida honekin. Harremana izan dugu 
musika jamaikar zaharra asko maite du-
telako. Oso gauza onak egiten dituzte, 
eta gustatzen zait gauza askotan beste 
ikuspuntu bat daukatela. Gainera, irudi-
tzen zait azken hamarkadetan euskaraz 
egin diren letra ederrenetariko batzuk 
dituztela. Oso erreferente potentea da 
gaur egungo gaztetxoentzat. Nik 15 ur-
terekin ez nuen halakorik eta horrek 
poz handia ematen dit.

Tatxers-ekin harreman gutxiago izan 
dut baina letrak ere oso onak iruditzen 
zaizkit. Gauzak azaltzeko duten argita-
sunak inbidia ematen dit. 

Burutik ere oso talde interesgarria 
da. Rocka euskaraz eta akordeoiarekin. 
Asier Capon akordeoi jotzailearekin fli-
patzen dut. Iruinkokoan ari gara elka-
rrekin jotzen eta ikaragarria da. 

Amets Aznarez beste ereferente bat 
da. Kinbonbo taldeko tronbonista da, 
orain Bartzelonan ikasten ari da eta ika-

ragarria da. Neska hau beste mai-
la batean dabil. 

Garazi Petrirena beste izen 
handi bat da. Jazza ikasten ari da 
eta instrumentu guztiak jotzen 
ditu. Tronboia ikasten du goi 
mailan eta zer esan asko ekarriko 
duen musikaria da, zalantzarik 
gabe.

Brokenen denak mutilak 
zarete, beste taldeetan ere 
gizonezkoak dira gehienak. 
Nola ikusten duzu hori?
Dezente hitz egin dugu honetaz 
Brokenen. Taldea egin genue-
nean goi mailako jazz ikasketetan 
neskarik ez zegoen, adibidez. Ez 
da kasualitatea. Modu naturalean 
etorriko dela uste dut nik, baina 
oso zaila egiten zait soluziobide 
bat planteatzea. Gazte jendea-
rengan, hala ere, ikusten dut jada 
zerbait desberdina ari dela ger-
tatzen. Chill Mafian pisu ikara-
garria du Sara Goxua DJak, nahiz 
eta nabarmendu nahi ez izan. 
Kinbonbon erdia eta erdia daude, 
Skabideanen pausoa eman zuten 
Black Birdseko hiru neskak sar-

tuz, Burutik taldean ere badira neskak...

Orain zerbait bultzatzeko beharra 
ikusten duzu?
Iruñerrian gauza baten behar handia 
dugu: sindikatzea. Ez diogu geure bu-
ruari onartzen langileak garenik. Hain 
da prekarioa egoera, ze batzuetan ez da-
kigu ezta zer egin behar den kontzertu 
batengatik kobratzeko. 

Musikaren aldetik ez dakit. Gauza 
batzuk behar dira, baina gertatzen ari 
dira. Gauza guapoenei eutsi behar diegu 
egonkortu daitezen eta beste toki ba-
tzuetan erreplikak izan ditzaten.

 “Katebegia” disko berriaz zer duzu 
esateko?
Borobilena dela nire ustez. Aurrekoe-
tan airean izan diren ideia asko honetan 
mamitu direla iruditzen zait.

Ikusten dut New Orleanseko gaur 
egungo taldeen estiloa eta eraginak era-
bili ditugula inoiz baino hobeto, eus-
kararen tradizioarekin eta komunita-
tearekin dituen loturak oso guapoak 
iruditzen zaizkit eta inguruan dugun 
gazte jendeak nola parte hartu duen izu-
garria iruditzen zait. Biniloan bakarrik 
aterako da, baina ez dakigu noiz. Orain 
partekatu dugu sare sozialetan. 


